
Institutionen för samhällsvetenskap
Cerut (Centrum för forskning om regional utveckling)

Kristofer Andersson
&

Andreas Hofer

Utvärdering av projekt Expansion 20°°°°

Dokumentationsrapport 2004:1



SAMMANFATTNING...........................................................................................2 

UPPDRAGET............................................................................................................3 

INLEDNING..............................................................................................................4 

Syftet med utvärderingen .........................................................................................4 

BAKGRUND .............................................................................................................5 

Organisation ...........................................................................................................5 

AKTIVITETER I PROJEKTET.........................................................................6 

Idésmedjor ..............................................................................................................6 
Idéslussen................................................................................................................7 
Trianguleringsanalys ..............................................................................................7 
Referensmodeller ....................................................................................................8 
Förväntat resultat av Expansion 20° .......................................................................8 

METODOLOGISKA UTGÅNGSPUNKTER.................................................9 

Utvärderingens olika former .................................................................................10 
Val av metod .........................................................................................................11 
Underlag för utvärdering ......................................................................................12 

GENOMFÖRD UNDERSÖKNING.................................................................13 

Enkätgenomgång...................................................................................................13 

INTERVJUREDOVISNING. .............................................................................23 

Intervju med Ingrid Ivars.......................................................................................23 
Intervju med C-G Larsson. ....................................................................................25 
Intervju med Jens Beiron. ......................................................................................27 
Intervju med Stefan Frodesson. .............................................................................31 
Intervju med Christian Söderblom. ........................................................................35 
Intervju med Patrik Bångerius, AvonTen Diligence. ..............................................38 

RESULTATREDOVISNING OCH SLUTSATSER ...................................42 

Regionala kringeffekter. ........................................................................................42 
Kunskaper om tillväxt- och miljöarbetet i regionen................................................42 
Sammansättning av deltagare vid idésmedjorna. ...................................................42 
Hur uppfattas smedjan som metod/arbetssätt bland deltagare? .............................43 
Trianguleringens effekter på arbetet i Expansion 20º.............................................44 
Framtid. ................................................................................................................44 
Har uppsatta målsättningar uppfyllts inom Expansion 20º?...................................45 

KÄLLFÖRTECKNING.......................................................................................46 

Bilaga 1 ................................................................................................................47 
Bilaga 2 ................................................................................................................50 



Sammanfattning 
 
Våren 2004 togs beslut att en undersökning av en oberoende instans skulle genomföras. 
Tanken med undersökningen är bland annat att utgöra underlag för framtida möten med 
exempelvis NUTEK som är en av medfinansiärerna av projektet.  
 
Expansion 20º är en vidareutveckling av arbetet samverkansgruppen 20º gjort. Det 
huvudsakliga målet för samverkansgruppen har varit att verka som en mötesplats för 
akademin, näringsliv samt offentliga aktörer. Expansion 20º har nu utökat målet till att 
fånga upp och öka antalet aktörer med intresse i klimateffektiva lösningar. 
 
Syftet med utvärderingen har varit att utreda om de mål som sattes upp i projektplan har 
fullföljts. Vidare skall utvärderingen utvisa hur idésmedjorna och trianguleringen fungerat 
som arbetsmetoder. Det finns även avsikt att undersöka hur organisationen kring 
Expansion 20º fungerat samt se om det uppkommit andra positiva effekter på grund av 
Expansion 20º. Metoden som använts för insamling av data för utvärderingen har varit 
intervjuer med nyckelpersoner inom projektet. Intervjuerna har till största del skett genom 
E-mail. Det har även delats ut enkäter till deltagarna i de olika idésmedjorna så att dessa 
kunnat bidra med sina erfarenheter och åsikter.  
 
Utvärderingen visar att deltagarna i de respektive idésmedjorna till stor del varit positiva 
till hur arbetet och metoden fungerat i idésmedjorna. Det fanns dock kritik mot hur 
uppföljningen efter idésmedjorna fungerat. Somliga deltagare samt några av 
respondenterna ansåg att uppföljningen från de ansvariga av projektet till deltagarna i de 
respektive idésmedjorna inte varit tillräckligt omfattande. Det beror till stor del på att 
projektet inte haft de resurser som behövts för en mer omfattande och fördjupad 
uppföljning till deltagarna i de respektive idésmedjorna. 
 
Trianguleringen som analysverktyg har enligt respondenterna fungerat bra. Den har för 
aktörer inblandade i projektet gett en tydligare bild av problemområden vid introduktion 
av en ny produkt på marknaden. Trianguleringen har även ökat kunskapen för att förstå 
de komplexa sambanden mellan universitet - offentliga aktörer och marknaden.  
 
Enligt enkätundersökningen anser de flesta deltagarna att sammansättningen av personer i 
idésmedjorna varit bra. Vissa ansåg dock att den tredje idésmedjan varit lite ostrukturerad 
till sin form. Det beror till viss del på att ämnet komfortkyla är ett relativt nytt 
diskussionsområde vilket kan ha skapat problem vid sammansättning av deltagare.  
 
De kringeffekter som tillkommit efter Expansion 20º är positiva. Genom projektet har det 
skapats en mötesplats för branscher inom 20º med fokus på tillväxt. Projektet kan även 
bidra till att skapa en gemensam plattform för företag. Avslutningsvis framkommer det i 
enkätundersökningen att flertalet deltagare tror att de respektive idésmedjorna kan ge 
eventuella finansiella besparingar.  
 
Utvärderingen visar att projektmålen som sattes upp har uppnåtts. Dock har ett av målen 
som rör demoprojekten ändrat karaktär under projektets gång. Istället för två demoprojekt 
har en referensmodell för elkonvertering gjorts. Referensmodellerna visar exempel på 
hinder och möjligheter som kan uppstå vid t e x ett marknadsinträde.   
 
Det finns idag en stark vilja bland inblandade aktörer att fortsätta på samma linje. 
Klartecken har bland annat givits för en fortsättning, ProMarket 20° där kunskaperna från 
Expansion 20 ° kommer användas. Vidare har området energi- och miljöteknik 
identifierats som ett av regionens fem tillväxtområden.  
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Uppdraget 
 
Då resultatet av Expansion 20° förväntades ha betydelse för eventuella fortsättningar, tog 
projektledningen under våren 2004 beslutet att en utvärdering gjord av en oberoende 
instans skulle genomföras. Avsikten var bl.a. att en rapport kunde utgöra underlag för 
möten med exempelvis NUTEK vilket är en av finansiärerna av projektet. Uppdraget att 
utföra utvärderingen tillföll Cerut, (Centrum för forskning om Regional Utveckling) ett 
institut med kopplingar till Karlstads universitet. 
 
Resultatet av den genomförda utvärderingen presenteras i den här på följande 
arbetsrapport. Vi vill passa på att tacka de som ställt upp som respondenter samt de som 
på andra sätt bidragit till och möjliggjort utvärderingen. I och med slutförandet av 
rapporten och överlämnandet av den anser utredarna uppdraget som slutfört. 
 
Karlstad 2004-08-13 
 
Kristofer Andersson & Andreas Hofer, Cerut 
 

 3



  
Inledning 
 
Projektet Expansion 20° är en vidareutveckling av arbetet samverkansgruppen 20° gjort 
Samverkansgruppen 20° startades upp under hösten 2003. Målet har varit att verka som 
en naturlig mötesplats för akademi, näringsliv och offentliga aktörer. Vidareutvecklingen 
av arbetet 20° till Expansion 20° har inneburit att målet utökats till att fånga upp och öka 
antalet aktörer inblandade i samt sprida kunskapen om projektet. 
 
Syftet med utvärderingen 
 
Det huvudsakliga syftet med rapporten är att undersöka; 
 
 Om resultatet av Expansion 20° överrensstämmer med de mål som sattes upp av de 
ansvariga för projektet under arbetets inledande skede.  
 
Hur valda metoder som Idésmedjor och triangulering fungerade samt haft för betydelse 
för det slutgiltiga resultatet. 
 
Vidare finns för avsikt att undersöka; 
 
Hur organisationen kring Expansion 20° har fungerat samt hur sammansättningen av 
personer haft för betydelse. 
 
Vilka andra positiva effekter som tillkommit eller kan antas komma genom Expansion 
20°.     
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Bakgrund 
 
Sedan drygt ett år tillbaks finns i Karlstad en samverkansgrupp kallad 20°. Målet för 
samverkansgruppen har varit att verka som en mötesplats för akademi, näringsliv samt 
offentliga aktörer där frågeställningar om affärsutveckling inom klimateffektiva lösningar 
och energiteknik diskuteras. Ansvarig för projektet är Energikontor Värmland och Region 
Värmland. Sedan mitten av januari har samverkansgruppen valt att vidareutveckla 20° till 
Expansion 20°. Målet med Expansion 20° har varit att öka antalet aktörer och därmed 
förbättra möjligheterna till klimateffektiva lösningar inom områdena innovations-, 
näringslivs- och affärsutveckling. Utvecklingen baseras på redan existerande aktörer och 
noder i regionen. 1 
 
Expansion 20° har som projektmål att: 2 
 
 Till minst 30 företag sprida kännedom om 

- omvärlds– och marknadsanalyser avseende affärsmöjligheter för klimateffektiv 
teknik. 

- regionens tankar och idéer med 20°.            
  
 Från minst 30 företag fånga upp och föra vidare 

- idéer och synpunkter gällande affärsutveckling för klimateffektiv teknik. 
- behov och önskemål gällande kompetensutveckling inom området klimateffektiv 

teknik. 
 
 Utreda möjligheten för samt förbereda minst två demoprojekt för klimateffektiva 

lösningar inom bygg- och fastighetsbranschen. 
 
 Tydliggöra och bättre förstå de olika aktörernas (både nationella, regionala och 

lokala) roller och samspel i Triple Helix- modellen för utveckling av klimateffektiva 
lösningar. 

 
 Återföra projektets måluppfyllelse och erfarenheter till det nationella kansliet för 

miljödriven näringslivsutveckling.  
 
 
Organisation 
 
Huvudman och projektägare för Expansion 20° är Energikontor Värmland som ansvarar 
för avrapportering gentemot Region Värmland och NUTEK. Region Värmland är de som 
ansvarar för samordning av aktiviteter med inblandade aktörer i projektet.  
 
Organisationen består av en projektledning med representanter från Region Värmland 
samt Karlstad kommun. De arbetar löpande med informationsspridning, styrning av 
process och projekt. Vidare består organisationen av en projektgrupp som mer är kärnan i 
organisationen. Gruppen arbetar dagligen med projektet och har täta möten mellan 
varandra.  
 

                                                   
1 Projektplan: Expansion 20°- näringslivsutveckling inom klimateffektiva lösningar. Region Värmland 
December 2003.  
2 a.a. 
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I organisationen finns även en styrgrupp vars syfte mer är att bli avrapporterade om 
projektet i dess olika faser. Nedan följer en sammanställning på inbladade aktörer i 
projektgruppen respektive styrgruppen:3 
 
  
         
Projektgruppen består av:    Styrgruppen betår av: 
 
Region Värmland     Karlstad Universitet 
Karlstad kommun     Paper Province/Compare 
Energikontor Värmland               Karlstad kommun 
Karlstad Universitet     Energiekonomi AB 
AvonTen Dilligence     Stifab Farex AB Arvika 
Four Fact      Region Värmland 
       
 
 
Aktiviteter i projektet 
 
Idésmedjor 
 
En av huvudaktiviteterna i projekt Expansion 20° är Idésmedjor. Själva idén med 
idésmedjan är att samla aktörer från näringsliv, akademi och offentlig sektor. Här kan 
idéer och förslag över en väl avgränsad problemformulering diskuteras vad avser 
klimateffektiva lösningar. Antalet idésmedjor som genomfördes var tre stycken 
”Konvertering av direktverkande el” ”Energieffektiv fastighetsdrift” samt avslutningsvis 
”Komfortkyla”. Det skall påpekas att idésmedjan om ”Konvertering av direktverkande 
el” genomfördes redan hösten 2003, det vill säga innan projekt Expansion 20° formellt 
inletts i början av 2004. Utifrån idésmedjornas resultat kommer ett fördjupat 
kontaktarbete med minst tio företag att genomföras. Syftet är att ge företagen relevant 
information om idésmedjornas resultat och därmed en eventuell ny affärsutveckling.4 
 
”Syftet med en idésmedja är att generera idéer eller lösningsförslag genom att 
sammanföra människor som sällan samlas tillsammans och diskuterar detta område”5 
 
Beskrivningen ovan har sammanfattas av AvonTen Diligence vilka är ansvariga för 
metoden i idésmedjan. Arbetsprocessen i en idésmedja är uppdelad i sex olika block som 
pågår under en dag. Antalet personer som deltar i en idésmedja skall inte överstiga tolv 
stycken och valet av deltagare skall noga vara övervägt. Viktigt är att deltagarna 
kompletterar varandra när det gäller kunskap, perspektiv, kön och livssyn. 
Frågeställningen skall vara väl förberedd så att alla deltagare klart vet vad idésmedjan 
skall handla om. 
 
Nedan följer en kortare metodbeskrivning av själva idésmedjan. Tidsåtgång för en smedja 
är från 10:30 till 17:00 6: 
 

                                                   
3 Region Värmland 2004-02-27: Lägesrapport för MINUT- projektet ”Expansion 20°- näringslivsutveckling 
inom klimateffektiva lösningar”. RV:s dnr: 2003-0472 
4 Projektplan: Expansion 20°- näringslivsutveckling inom klimateffektiva lösningar. Region Värmland 
December 2003.  
5 AvonTen Diligence: Metodbeskrivning Idésmedja 
6 a.a 
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1. En kortare presentation av deltagarna själva. Deltagarna kan även ta med sig 
något privat eller personligt som knyter till ämnet och berätta om det. Detta för att 
skapa förståelse för just den specifikas deltagares syn på ämnesområdet. Skapa en 
”aha” upplevelse genom att ge deltagarna en bredare syn på ämnesområdet. Det 
kan ske genom en film, historia eller liknande. 

 
2. Deltagarna skriver individuellt ner sina tankar och reflektioner på ämnet. 

Deltagarna får sedan förklara innebörden av det de har skrivit. Den övergripande 
frågeställningen har än ej diskuterats. 

 
3. Nästa moment skall frambringa så många idéer som möjligt som kan lösa den 

övergripande frågeställningen. Det sker genom att deltagarna individuellt skriver 
ner de problem som de tror kan vara till hinder till att frågeställningen löses samt 
förklarar innebörden av det de har skrivit. Momentet avslutas med att 
sammanfatta idéernas budskap och dokumentera det med kamera. 

 
4. Här skall en snävare frågeställning diskuteras. Metoden som används är samma 

som i punkt 3. 
 

5. I detta moment belyses aktuella problem som deltagande problemägare kan ha. 
Det skall ske inom ramen för den övergripande frågeställningen. Övriga deltagare 
kan här ge idéer och förslag på hur problemet kan minimeras.  

 
6. Avslutningsvis sammanfattar processledaren dagen och de idéer som uppkommit. 

 
Under dagen spisas det gemensam lunch samt om intresse finns, en gemensam 
middag. Middagen anses viktig för fortsatt diskussion samt relationsbyggande mellan 
deltagarna.  

  
Idéslussen 
 
En Idésluss har uppförts med aktörer från Inkubatorn Inova, Hållbar produktutveckling 
(Karlstad Universitet) samt enskilda företag i regionen. Syftet med idéslussen är att 
tillvarata idéer som kommer från Idésmedjan och slussa dem vidare till ovan nämnda 
aktörer. De i sin tur slussar det vidare till lämplig mottagare. Mottagare kan i det här fallet 
vara ett företag specialiserat på en viss produkt. 7 
 
Trianguleringsanalys 
 
En avgörande faktor för hur resultatet tas emot är förståelse och kunskap om omvärlden. 
Med det menas att tydliggöra och förstå olika aktörers roller (nationellt, regionalt och 
lokalt) som verkar inom offentlig sektor, näringsliv och forskning, den så kallade Triple 
Helix modellen. Projektgruppen har valt att använda en vidareutvecklad modell, 
Trianguleringsanalys som metod. Modellen har tagits fram av OECD och IEA och 
används för att isolera framgångsfaktorer från tre olika infallsvinklar:8 
 

1. Marknadshinder (bearbetas oftast av myndigheterna) 
2. Forskning och utveckling (stöds ofta av myndigheter men handhas av 

forskarsamhället) 
3. Marknadstransformation (fokuserar på företags och individers beteenden) 

                                                   
7 Projektplan: Expansion 20°- näringslivsutveckling inom klimateffektiva lösningar. Region Värmland 
December 2003. 
8 a.a. 
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Genom att isolera de hinder som framkommer kan metoden beskriva och analysera 
situationen för ett specifikt projekt/produkt etc. och därmed lättare finna lösningar och 
aktiviteter som kan förenkla/förstärka marknadsinträdet. 9 
 
Projektgruppen har valt att använda trianguleringsanalysen som metod i Expansion 20°. 
Projektgruppen har två syften med att använda metoden i sitt arbete: (1) Öka kunskaperna 
om vilka faktorer och villkor som måste vara uppfyllda för att nya lösningar och tekniker 
ska kunna få kommersiell spridning. (2) Förtydliga akademins och de offentliga 
aktörernas roller och ansvar.10 
 
Referensmodeller 
 
Referensmodeller som används inom Expansion 20°  bygger på det material som kommit 
fram vid en idésmedja och som i ett senare skede gått igenom trianguleringsanalysen. En 
referensmodell behandlar en möjlig produkts utveckling och hur den kan komma att 
formas efter olika aktörers påverkan. En referensmodell som arbetades fram är den för 
konvertering av direktuppvärmda småhus. Den tar i olika avsnitt upp den nuvarande 
marknaden, modellens huvudkoncept ”Ett utökat leverantörsåtagande”, en jämförelse 
mellan konsumentens behov och önskemål med leverantörens erbjudande, kompetens och 
resurser. Vad det ”offentliga” kan bidra med beskrivs. I den avslutande delen målas en 
bild upp av det som benämns ”det nya gränslandet” vilket finns mellan leverantörer och 
konsumenter. Där lyfts nya möjliga aktörer på marknaden fram. 11     
 
 
Förväntat resultat av Expansion 20° 
 
Följande resultat förväntas av Expansion 20°:12 
 

- Behovet av och efterfrågan på klimateffektiva varor och tjänster ökar. 
- Utbudet av klimateffektiva varor och tjänster ökar, näringslivets förmåga, att 

leverera det som efterfrågas, förbättras. 
- Fortsatta åtgärder och program inom satsningen 20° lär av projektets erfarenheter 
- Kommunikation mellan berörda aktörer inom satsningen 20° förbättras och leder 

till ökad transparents.  
 
 
 

                                                   
9 Projektplan: Expansion 20°- näringslivsutveckling inom klimateffektiva lösningar. Region Värmland 
December 2003. 
10 a.a. 
11 Referensmodell för konvertering av direktuppvärmda småhus, Augusti 2004. 
12 Projektplan: Expansion 20°- näringslivsutveckling inom klimateffektiva lösningar. Region Värmland 
December 2003. 
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Metodologiska utgångspunkter 
 
Syftet med en utvärdering kan kort sägas vara att beskriva om ett projekt blivit lyckat 
eller misslyckat. Har det ej fungerat tillfredställande vad kan då förbättras för att 
minimera misstagen och inte upprepa dem igen? En annan viktig fråga som måste ställas 
innan en utvärdering görs är vad uppdragsgivaren vill få ut för erfarenheter av en 
utvärdering.13 
 
Evert Vedung säger i sin rapport att en utvärdering i efterhand skall kartlägga och bedöma 
åtgärder och resultat i syfte att skapa sig bättre förståelse, självreflektion och därmed 
bättre underlag för framtida beslut. Vidare säger Vedung att en utvärdering kan liknas vid 
en bakåtgående process som skall följa upp, systematisera, betygsätta pågående eller 
avslutade projekt och dess resultat men är tänkt att sedan bli en framåtriktad process (se 
figur 1). Med det menas att misstag ej skall upprepas och framgångar stärkas och därmed 
få en bättre verksamhet, det vill säga ”rensa bort det dåliga och ta tillvara på det goda”. 
14   
 
 
Planering         Beslut           Process             Resultat  Genomförande 
 
 
 
 

    Utvärdering 
 
 
 
 
           Återkoppling 
 
 Figur 1 visar hur utvärderingens bakåtriktade - respektive framåtriktade process kan fungera.  
 (Figuren är fritt översatt av författarna)   
 
 
 
 
En utvärdering kan med andra ord inte genomföras på projekt eller verksamheter som 
ligger på planeringsstadiet. Istället skall projektet eller verksamheten belysas på redan 
tagna beslut oberoende av om projektet eller verksamheten pågår eller avslutats. 
Utvärdering är, som Vedung kallar det, ”en efterhandsbedömning, inte en 
förhandsgranskning.”15 
 
Nilstun är inne på samma spår som Vedung och anser att projektets/verksamhetens beslut, 
dess bakgrund, innehåll och syfte måste vara fattat. Är inte dessa beslut tagna och fattade 
är möjligheterna till att använda utvärdering som angreppssätt bortkastat.16 
 

                                                   
13 Svenning, C (1997) Metodboken sid. 204 
14 Vedung, E (1997) Utvärdering av offentliga insatser sid. 273 
15 a.a sid. 14 
16 Nilstun, T (1984) Utvärderingsforskning och rättsliga reformer - Analys av orsaker och effekter.  
sid. 10 
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Utvärderingens olika former 
 
Vid en utvärdering finns olika typer av analyser som kan användas för att få en ökad 
bredd och därmed även bredare underlag vid utvärderingen. Analyserna kan användas 
enskilt eller kombinerat beroende på hur utvärderingen skall se ut. Nedan följer en kortare 
beskrivning av de olika analysmetoderna: 17 
 
 Typ av analys     Frågeställning 
 
 Insatsanalys     Verkställdes insatser med 

syfte att förbättra/förverkliga 
målet? 

 
 Effektanalys     Har insatserna givit några  

resultat inom det uppsatta målet? 
 
 Processanalys     Vilka händelser i insatserna är 

återgivna till resultatet? 
 
 Måluppfyllelseanalys    Har resultatet förverkligats efter  

det planerade målet/en? 
 
 Orsaksanalys     Fanns det några externa faktorer  

som gynnade/hindrade det uppsatta 
målet? 

 
 Effektivitetsanalys    Skulle det uppsatta målet kunna  

genomföras på ett effektivare sätt? 
 

 
Som ovan sagts kan efter behag de olika analyserna användas var för sig eller kombinerat. 
Att använda alla analysmetoderna skulle dock kräva stora resurser vilket kan vara 
problematiskt. Primära analyser är enligt Nilstun effekt-, måluppfyllelse- och 
effektivitetsanalyserna medan de övriga mer kan ses som kompletterande i en 
utvärdering.18 
 
 

                                                   
17 Nilstun, T (1984) sid. 21 
18 a.a. sid. 22 
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Val av metod 
 
Eftersom det skulle bli svårt att inom en snar framtid kunna mäta något konkret resultat 
av Expansion 20°, fokuseras i utvärderingen istället mer på själva processen och 
tillvägagångssättet. Den genomförda utvärderingen kan dock ses som en kombination av 
effektanalys, processanalys och måluppfyllelseanalys. Det som kan anses lite speciellt 
med Expansion 20° är just valet av idésmedjor som metod och samtidigt är det just den 
metoden vilket en finansiär som Nutek vill se en granskning av.  
 
Grunden för utvärderingen utgörs av enkäter (bilaga 1) som skickats eller delats ut till 
dem som medverkat vid de tre idésmedjorna, intervjuer med personer på olika poster i 
organisationen kring projektet samt granskning av olika dokument. På flera sätt skulle det 
vara intressant och av nytta för rapporten om utvärderarna medverkat vid en eller flera av 
idésmedjorna men då det föreligger en risk att det kunde få en hämmande effekt på 
deltagarna och därigenom inverka negativt på resultatet valdes den möjligheten bort. 
Istället delades enbart enkäten ut till deltagarna i den andra idésmedjan.  Antalet inkomna 
enkäter från de respektive idésmedjorna blev sex från den första idésmedjan, fyra från den 
andra och avslutningsvis fyra från den tredje idésmedjan. Svarsfrekvensen från de 
respektive idésmedjorna får anses som godkänd.  
 
Även intervjuerna skickades via E-mail till respondenterna med ett undantag. Starka skäl 
till det var främst för att spara tid samt att de som blev intervjuade själva kunde avgöra 
när de hade tid att göra den. Intervjuerna skiljer sig åt lite från fall till fall beroende på 
vem respondenten är samt dennes roll i Expansion 20°. Respondenterna återfinns i 
projektledningen, styrgruppen, ansvarig för idésmedjan samt idéslussen.  
 
Det bör påpekas att den första idésmedjan genomfördes redan under hösten 2003. Det kan 
ha påverkat resultatet av enkäterna eftersom deltagare från den första idésmedjan haft 
längre tid på sig att fundera eller genomföra förslag som uppstått av diskussionen i 
idésmedjan. Val av metod och framförallt tidpunkter för utskick av enkäter till deltagarna 
vid idésmedjorna styrdes av det tidigare slutdatumet för projektet vilket var i juni. Av 
flera anledningar ändrades senare slutdatum till den femtonde augusti. Om framflyttandet 
av slutdatum kommit till känna tidigare skulle det ha påverkat utformningen av 
utvärderingen. Ett exempel är det kunde ha avvaktat lite längre med att kontakta 
deltagarna vid idésmedjorna. Nu fick dessa i de två senare fallen besvara frågor om 
resultat etc. väl tätt in på deras idésmedja och på kort tid har de inte i alla fall hunnit 
smälta intryck, sprida kunskapen vidare till andra aktörer och så vidare. Om det väntats 
ytterligare en tid med frågorna borde en av följderna ha varit att det inkommit fler och 
utförligare svar. Även intervjuerna påverkades av framflyttandet av slutdatum genom att 
de nu kom att skickas ut under semesterperioden vilket får en effekt på svarsfrekvensen. 
Tiden för analysering av det insamlade materialet blev aningen komprimerad eftersom 
många svar lämnas efter att respondenterna kommit tillbaka från semester men att 
utvärderingen skulle stå färdig i mitten av augusti.        
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Underlag för utvärdering 
 
Följande underlag och arbetsmetod har använts för utvärdering av Expansion 20 grader: 
 

- Insamling och analys av befintligt material från programansvariga. Materialet 
består främst av projektbeskrivning/mål, metodbeskrivning av idésmedja ansökan 
till Nutek, etc. 

- Enkätundersökning med utvalda personer delaktiga i de olika idésmedjorna.  
- Deltagande i möten, konferenser, seminarier o dyl. Även korrespondensen mellan 

inblandade aktörer har mottagits. 
- Intervjuer med nyckelpersoner involverade i projektet. Intervjuerna har 

genomförts genom att använda E-mail. 
- Genomgång av utförda andra utförda utvärderingar samt genomgång av teoretiska 

utgångspunkter. 
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Genomförd undersökning 
 
Enkätgenomgång 
 
Nedan följer en genomgång av inkomna enkäter från idésmedja 1 –3. Tabellen visar alla 
tre idésmedjorna samlade. Antalet inkomna enkäter från första (1) idésmedjan var sex 
stycken av elva utdelade enkäter, den andra (2) idésmedjan fyra stycken inkomna av nio 
utdelade enkäter samt avslutningsvis den tredje (3) idésmedjan med fyra stycken inkomna 
av sju stycken utdelade enkäter. Under varje tabell kommer en kort förklarande text 
finnas samt eventuella kommentarer från deltagare som lämnat in enkäten. 
 
 
 
1: Hur var ditt första intryck av projekt Expansion 20° angående inbjudan, 
information etc. 
 
Idésmedja      1         2            3 
Mycket bra                   3 1 1 
Bra                   3 3 3 
Dåligt    
Mycket dåligt    
 
Tabell 1 visar deltagarnas första intryck de fick i och med Expansion 20°. Alla som 
besvarade enkäten ansåg inbjudan, informationen och liknande som mycket bra eller bra. 
I idésmedja 1 och 2 var tre respektive en deltagare mycket nöjda med första intrycket. I 
idésmedja 3 var deltagarnas första intryck bra samt mycket bra. 
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Eftersom uppvärmning av direktverkande el numera skall anses vara alldeles fel, är jag 
intresserad av att få veta hur alternativen kommer att se ut. Därför passade det mig bra 
att få vara med” 
 
Idésmedja 2 
”Halkade in lite på ett bananskal och kan väl egentligen inte säga att har helt koll på 
projektet” 
 
Idésmedja 3 
 
”Kände inte alls till projektet när jag kallades” 
 
 
2: Har du tidigare arbetat i idésmedja eller liknande? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Ja 3 2 1 
Nej 3 2 3 
 
I ovan tabell framgår om deltagarna tidigare arbetet i idésmedja. I den första idésmedjan 
svarade hälften av deltagarna, tre stycken, att de tidigare arbetat med liknande och tre av 
deltagarna hade inte medverkat i liknande projekt. Samma mönster i den andra 
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idésmedjan med två deltagare som tidigare jobbat med liknade projekt och två som ej 
gjort det. I den sista idésmedjan svarade tre deltagare att de ej medverkat i någon tidigare 
idésmedja medan en deltagare tidigare hade medverkat i liknande.  
 
 
3a: Hur tycker du att arbetet i idésmedjan fungerade? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Mycket bra 1   
Bra 5 4 4 
Dåligt    
Mycket dåligt    
 
I tabell 3 a framgår det att en övervägande del av deltagare i idésmedja 1 tyckte att arbetet 
i smedjan fungerade bra. En deltagare tyckte det fungerade mycket bra. I idésmedja 2 och 
3 besvarade deltagarna att arbetet fungerat bra.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Saknade konkreta resultat” 
 
Idésmedja 2 
”Bra och intressanta diskussioner. Lite svårt att bedöma resultatet eftersom målen med 
övningarna inte var helt tydliga” 
”Intressant att lyssna på deltagarna. Lite ostrukturerat upplagt” 
 
Idésmedja 3 
Mest information och diskussion, inte så mycket konkreta förslag. Upplevde inte någon 
konsensus runt given färdriktning” 
 
 
3b: Kan du tänka dig att delta i en liknande idésmedja igen? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Ja 5 4 4 
Nej 1   
 
Fem av deltagarna i idésmedja 1 kan tänka sig att delta i en liknande smedja medan en 
deltagare inte är intresserad av att delta i något liknande. I de övriga idésmedjorna var alla 
som besvarat enkäten positiva till att delta i något liknande igen. 
 
 
4: Var det någonting som borde ha gjorts annorlunda? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Ja 3 1 1 
Nej 3 3 2 
 
 
I tabell 4 framkommer det att tre deltagare i idésmedja 1 anser att någonting borde ha 
gjorts annorlunda. De övriga tre var nöjda med upplägget. En deltagare i idésmedja 2 
anser att något borde ha gjorts annorlunda medan tre inte ansåg att några förändringar var 
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nödvändiga. I den sista idésmedjan tyckte en deltagare att förändringar borde ha gjorts 
medan två deltagare var nöjd med hur upplägget såg ut.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Uppföljning och information till deltagare” 
”Det fanns mycket samlad kunskap och erfarenhet runt bordet,  som inte kom till tals” 
”Skulle ha varit bra med en återträff när man hunnit grunna på alla nya idéer” 
 
Idésmedja 2 
”I stort ett bra upplägg” 
”Förklarat mål och syfte tydligare” 
 
Idésmedja 3 
”Deltagarna bör komma från ett bredare område, fler personer” 
”Inte mycket att orda om efter första mötet. Frågan är ju hur gå vidare, vad som blir 
nästa steg” 
 
 
5: Hur anser du att sammansättningen av personer som deltog i idésmedjan var? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Mycket bra   1 
Bra 6 4 3 
Dåligt    
Mycket dåligt    
 
Sammansättningen av personer som deltog i de olika idésmedjorna tyckte överlag alla 
deltagare att sammansättningen var bra. I den tredje idésmedjan ansåg en deltagare att 
sammansättningen var mycket bra.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Det fanns nog mycket samlad kunskap och erfarenhet runt bordet, som inte kom till 
tals” 
”Lite mycket akademiker och tjänstemän, hade varit värdefullt med en installatör i 
gänget” 
 
 
Idésmedja 2 
”Möjligen hade det kunnat vara bra om något energiföretag hade varit representerat. 
Detta är emellertid inte självklart” 
 
Idésmedja 3 
”Deltagarna bör komma från ett bredare område, fler personer” 
”Beror på vad som ska komma ut ur det här. Som en inledning var det OK” 
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6: Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20°. Är mångfalden något ni upplevt som problem eller som på 
annat sätt påverkat arbetet? 
 
Idésmedja      1         2            3  
Ja 1 1  
Nej 5 3 3 
 
I tabellen framkommer det om mångfalden av olika aktörer kan vara till problem. En 
deltagare i respektive idésmedja 1 och 2 ansåg mångfalden som ett problem. De övriga 
som besvarade frågan ansåg inte mångfalden som ett problem.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Men när flera olika myndigheter är inblandade i ett eller annat brukar ärenden gå 
långsamt eller falla mellan stolarna” 
 
”Frågan är hur stort inflytande och intresse dessa aktörer har i projektet. Bidragskedjan 
är lång och alla vill kunna visa på innovativa satsningar för att få nya bidrag” 
 
Idésmedja 2 
”Ett delat ansvar är troligen en förutsättning för den här typen av samverkansprojekt” 
”Bra med mångfald” 
 
Idésmedja 3 
”Styrning och färdriktning är viktiga I alla projekt, så för många aktörer kan lätt soppa 
till det. Vet för lite om detta projekt” 
 
 
7a: Vad anser du om resultatet av idésmedjan? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Mycket bra 1   
Bra 2 3 2 
Dåligt  1  
Mycket dåligt    
 
De flesta deltagarna som besvarade frågan ansåg att resultatet av de olika idésmedjorna 
var givande. En deltagare i idésmedja 1 ansåg resultatet som mycket bra medan en 
deltagare i idésmedja 2 ansåg resultatet som dåligt.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Kan inte bedöma då jag inte har tagit del av resultaten” 
”Resultatet återstår väl att se? Eller: Resultatet är mera frågor än svar” 
”Vaddå resultat? Är ännu en bidragsansökan ett resultat!” 
 
Idésmedja 2 
”Bra men det bör nog ses I ett större och långsiktigt perspektiv” 
”Resultatet blev inte synligt för mig som deltagare men processen under dagen var 
stimulerande” 
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Idésmedja 3 
”Går ej att utvärdera efter ett möte” 
”Kan inte värdera det: Inte mycket kommer ut efter ett möte” 
 
 
7b: Har idésmedjan med stor sannolikhet bidragit till nya 
idéer/produkter/besparingar av ekonomiskt värde för ert företag? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Ja 1 2 1 
Nej 4 1 1 
 
Tabell 7b redovisar möjligheterna till om idésmedjorna bidragit till nya produkter till 
gagn för företaget. Fyra deltagare i idésmedja 1 anser inte att det bidragit till något medan 
en deltagare ansåg det. I idésmedja 2 ansåg två deltagare att den kan ha bidragit till något 
medan en deltagare inte ansåg det. I den sista idésmedjan ansåg en deltagare att 
idésmedjan inte givit något av ekonomiskt värde till företaget och en deltagare såg 
möjligheter till ekonomiska besparingar till sitt företag. 
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Bolaget är verksamt inom området sedan länge” 
”Funderingar om framtida elkostnader, möjliga energibesparingar, eventuellt 
konvertering till vattenburen värme osv. har vi haft ganska länge nu” 
”Inte vad jag vet idag men kommer säkert att kunna utgöra en potential för utveckling” 
 
Idésmedja 2 
”Diskussionen/informationen bra” 
 
Idésmedja 3 
”Går ej att utvärdera efter ett möte” 
”Inte ännu” 
 
7c: Kom det under idésmedjan upp goda idéer och synpunkter som inte direkt hade 
något med det ursprungliga huvudsyftet att göra? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Ja 3   
Nej 3 3 4 
 
Tabellen redovisar om det kom upp idéer som inte hade något med det ursprungliga syftet 
att göra. Den första idésmedjan svarade tre deltagare att det kom upp idéer som inte hade 
något med huvudsyftet att göra medan tre deltagare svarade nekande på frågan. I de 
övriga två idésmedjorna svarade deltagarna nekande på frågan.   
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Om ja, hur togs, eller anser du, att dessa idéer och synpunkter skall tas tillvara? 
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Att träffas och utbyta tankar och idéer regelbundet är ofta kreativt” 
”Skall i första hand diskuteras vidare” 
 
Idésmedja 2 
”Fick en del uppslag till den egna forskningen” 
 
 
8a: Anser du att era kunskaper om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv 
förbättrats genom projekt Expansion 20°? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Ja 2 3 1 
Nej 4 1 2 
 
Två deltagare i idésmedja 1 svarade att deras kunskaper om hållbarhetsfrågor har ökat 
medan fyra av deltagarna svarade att deras kunskaper inte ökat. I den andra idésmedjan 
svarade tre deltagare att kunskapen om hållbarhetsfrågor ökat medan en deltagare inte 
ansåg det. I den sista idésmedjan svarade två deltagare nekande på frågan och en 
deltagare svarade positivt på frågan.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Att svara kategoriskt nej är magstarkt. Vid alla möten lär man sig något matnyttigt. Vid 
mötet diskuterades även vissa miljöfrågor. Det vore underligt om alla synpunkter redan 
var för mig kända. Kan för tillfället inte peka på något speciellt” 
”Var sedan tidigare högst medveten om dessa frågor” 
 
Idésmedja 3 
”För tidigt att svara på detta” 
 
 
8b: Har projektet lett till att du fått ökade kunskaper om det pågående 
tillväxtarbetet inom området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
Idésmedja      1         2            3  
Ja 3 4 2 
Nej 3  2 
 
Tabell 8b redovisar deltagarnas kunskaper om det pågående tillväxtarbetet inom miljö 
och energi i regionen. I idésmedja 1 svarade vardera tre deltagare ja respektive nej på 
frågan. I den andra idésmedjan svarade alla deltagarna positivt på frågan medan det i den 
tredje och sista idésmedjan svarade två deltagare nekande på frågan. Två av deltagarna 
svarade positivt på frågan om sina kunskaper om tillväxtarbetet i regionen.  
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Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Bra insatt redan innan” 
”Vi radhusägare m fl. som har el- uppvärmda hus i Hammarö kommun väntar 
information om eventuell fortsatt utbyggnad av fjärrvärmenätet” 
”Floran av bidragsgivande organisationer och myndigheter är förvirrande. Vem betalar 
detta självspelande piano?”  
 
 
9: Har ni på ert företag spridit den information och ny kunskap vidare till andra 
företag som ni fått genom projektet? 
 
Idésmedja      1         2            3   
Ja 1  1 
Nej 5 3 3 
 
I tabellen ovan redovisas om företagen deltagarna kommer ifrån spridit sin kunskap till 
andra företag de fått genom projektet. En övervägande del av deltagarna svarar nekande 
på frågan. En deltagare från respektive idésmedja 1 och 3 svarade positivt på frågan.  
 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Framförallt har information spridits inom vår koncern men även har det nämnts utanför 
koncernens väggar fast inte I lika stor omfattning” 
 
Idésmedja 2 
”Inte ännu men det är planerat” 
 
10: Upplever du att kontakterna mellan ert och någon av de följande aktörerna ökat 
eller har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 
20°? 
 
 
Idésmedja 1 Ja Nej 
Företag 4 2
Myndigheter 4 1
Universitet 4  
 
I tabellen ovan redovisas vad deltagarna i idésmedja 1 ansåg om kontakterna mellan 
företaget och andra aktörer ökat genom idésmedjan. Fyra av deltagarna svarade att 
kontakterna med företag, myndigheter och universitetet ökat genom projektet. Två 
deltagare svarade att kontakterna med företag inte ökat och en deltagare ansåg att 
kontakten med myndigheter inte heller ökat.  
 
Kommentarer: 
 
”Företaget har bra kontakter sedan tidigare” 
”Det är ingen upplevelse, men en förhoppning” 
”Svaren enligt ovan avser att ha goda förutsättningar till att öka” 
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Idésmedja 2 Ja Nej 
Företag 4  
Myndigheter 4  
Universitet 4  
 
Tabellen ovan redovisar den andra idésmedjan och vad deltagarna ansåg om kontakterna 
mellan företag och andra aktörer. Alla fyra deltagare svarade positivt på alla tre 
svarsalternativ, fyra vardera. Ingen svarade nekande på frågan. 
 
Kommentarer: 
 
”Man har i alla fall blivit bekant med lite folk” 
 
 
 
Idésmedja 3 Ja Nej 
Företag 4  
Myndigheter 2  
Universitet 4  
 
I den tredje och sista idésmedjan svarade fyra deltagare att kontakterna med företag kan 
öka i och med idésmedjan. Två av deltagarna svarade att kontakten med myndigheter har 
potential att öka och avslutningsvis svarade fyra av deltagarna att kontakten med 
universitetet kan komma att öka. Ingen av deltagarna som besvarade frågan svarade 
nekande. 
 
 
Kommentarer: 
 
”På sikt ges möjligheter till kontakter” 
 
 
11: Hur bedömer du möjligheterna att skapa någon form av samverkan bland 
energi- och miljöteknikinriktade företag inom regionen? 
 
Idésmedja 1 2  3 
Mycket bra  1 1 
Bra 2 3 2 
Dåligt    
Mycket dåligt    
Vet ej 4   
 
Ovan tabell redovisar om deltagarna anser att det finns möjligheter att skapa samverkan 
mellan energiinriktade företag i regionen. Två av deltagarna i idésmedja 1 svarade att 
möjligheterna var goda medan fyra av dem inte kunde bedöma möjligheterna om 
samverkan. I idésmedja 2 svarade en deltagare att möjligheterna till samverkan var 
mycket goda medan tre bedömde möjligheterna som goda. I den tredje och sista 
idésmedjan svarade två deltagare att möjligheterna till samverkan var god medan en 
deltagare svarade att möjligheterna till samverkan var mycket goda. 
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Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Men när flera olika myndigheter är inblandade i ett eller annat brukar ärenden gå 
långsamt eller falla mellan stolarna” 
 
Idésmedja 2 
”Det blir nog inte helt lätt även om förutsättningarna finns” 
 
Idésmedja 3 
”Vet inte riktigt men orimligt är det inte” 
 
 
11b: Har projekt Expansion 20° förbättrat förutsättningarna för en sådan 
samverkan? 
 
Idésmedja      1         2            3             
Ja 2 4 3 
Nej    
Vet ej 4  1 
 
I tabell 11b framkommer det om projektet har ökat möjligheterna till att förbättra 
samverkan mellan företag. Två deltagare i idésmedja 1 ansåg det medan fyra inte kunde 
bedöma det. I den andra idésmedjan svarade fyra av deltagarna att projektet har förbättrat 
möjligheterna för samverkan. Tre deltagare i den sista och tredje idésmedjan ansåg 
möjligheterna som bra medan en deltagare inte kunde bedöma läget. 
Kommentarer: 
 
Idésmedja 2 
”Jo, åtminstone i någon mån” 
 
Idésmedja 3 
”Att träffas är förutsättningen för att lyckas” 
 
 
12: Hur anser du att återkopplingen från de ansvariga för projektet till de delaktiga 
företagen varit efter genomförd idésmedja? 
 
Idésmedja      1         2            3 
Mycket bra 1 1  
Bra 4 1 3 
Dåligt 1   
Mycket dåligt  2  
 
I den avslutande tabellen redovisas hur återkopplingen varit från ansvariga till de 
delaktiga. En deltagare från idésmedja 1 ansåg återkopplingen som mycket bra, fyra 
deltagare som bra och avslutningsvis en deltagare ansåg att återkopplingen varit dålig. I 
den andra idésmedjan svarade en deltagare att återkopplingen varit mycket bra, en 
deltagare bra och avslutningsvis svarade två deltagare att återkopplingen varit mycket 
dålig. I den sista idésmedjan svarade tre deltagare att återkopplingen varit bra. Inga andra 
svarsalternativ markerades av deltagare från idésmedja 3.  
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Kommentarer: 
 
Idésmedja 1 
”Kanske beroende på att jag haft mycket annat men någon egentlig uppföljning har jag 
inte deltagit i. En återträff borde vara nyttig” 
”Som radhusägare har jag inte känt mycket av återkopplingen. Möjligen har kontakten 
med berörda företag varit mer frekvent” 
”Redovisningen på nätet är välformulerat över hur arbetet bedrevs och resultaten av 
diskussionerna” 
 
Idésmedja 2 
”Ingen återkoppling ännu, den kommer väl?” 
 
 
Övriga kommentarer 
 
Idésmedja 1 
”Tyvärr sitter jag långt från regionen. Trots detta har jag varit verksam inom regionen 
sedan 1976. Uppdragen har ofta varit korta och koncentrerade. Vi har nu emellertid 
öppnat ett kontor I Karlstad sedan åtta år tillbaks. På grund av min special kunskaper 
inom styr- och övervakning utnyttjar regionen fortfarande mina tjänster” 
 
Idésmedja 3 
”Som påtalats så är inte mycket vunnet efter ett möte. Det är fortsättningen som kan bära 
frukt” 
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Intervjuredovisning.  
 
Nedan följer en intervjuredovisning med nyckelpersoner involverade i Expansion 20 
grader. Vi valde att intervjua ett fåtal respondenter i projektledningen, idéslussen, 
styrgruppen samt en konsult ansvarig för idésmedjan. Intervjuerna skickades per mail till 
respondenterna varefter vi fick dem ifyllda och skickade tillbaks. Några ändringar har 
därför ej behövts göras utan den aktuella intervjun har, tillsammans med frågorna lagts in 
i texten. I och med att respondenter från projektledning och t e x respondenter från 
idéslussen har olika uppdrag skiljer sig vissa frågor åt och därmed bättre passa den 
aktuella respondenten.  
 
Intervju med Ingrid Ivars. 
 
Är näringslivsdirektör vid Karlstads kommun och verksam inom styrgruppen.  
 
 
Vad anser du om sammansättningen av styrgruppen i Expansion 20º? 
 
Svar: Skulle gärna se fler företagare i styrgruppen 
 
Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något du märkt av, upplevt som problem 
eller som på annat sätt påverkat arbetet? 
 
Svar: Det är bara en fördel om samverkan fungerar bra vilket jag tycker det har gjort i 
detta fall.  
 
Anser du att kunskapen om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv förbättrats 
bland deltagarna genom projekt Expansion 20º? 
 
Svar: Vet inte. Tror att man åtminstone börjat tänkt i lite vidare banor och börjat fundera 
över hur man kan samverka och arbeta med dessa frågor i framtiden. Det är viktigt att 
arbetet snabbt kommer igång så att det inte bara blev ett tomtebloss i mörkret. 
 
Har projektet lett till att du fått ökade kunskaper om det pågående tillväxtarbetet 
inom området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
Svar: Vet inte  
 
Tror du att den information och nya kunskap som deltagarna i projektet fått ta del 
av senare spridits av dem till andra företag, organisationer etc. finns det några 
exempel? 
 
Svar: Nej, inte ännu i någon större utsträckning. Men jag tror vi kan se goda effekter på 
lite sikt. 
 
Upplever du att kontakterna mellan företag, Universitet och myndigheter ökat eller 
har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 20º, 
finns det exempel? 
 
Svar: Ja, jag tycker att kontakterna har ökat och är positiva.  
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Hur bedömer du möjligheterna att vidareutveckla samverkan bland energi- och 
miljöteknikinriktade företag inom regionen ytterligare? 
 
Svar: Mycket goda! 
 
Hur har projekt Expansion 20º påverkat förutsättningarna för en sådan 
samverkan? 
 
Svar: man har ett gemensamt begrepp och en naturlig mötesplats för att fokusera på 
tillväxt i branscher runt 20 grader. 
 
Hur anser du att återkopplingen från ansvariga för projektet till de delaktiga 
företagen, varit efter genomförda idésmedjor? 
 
Svar: Vet inte i detalj 
 
Vad anser du att trianguleringsarbetet tillfört Expansion 20º?   
 
Svar: vet inte i detalj 
 
Vad anser du att Idéslussen tillfört Expansion 20º?   
 
Svar: vet inte i detalj 
 
Har som du ser det varit en klar röd tråd genom Expansion 20º eller har mål, fokus 
och metod förändrats under arbetets gång? 
 
Svar: Ja, projektet har genomförts mycket metodiskt och proffsigt  
 
Är du själv nöjd med vad som uppnåtts hittills med Expansion 20º och kommer ni 
att uppfylla uppsatta målsättningar? 
 
Svar: Svar ja på båda frågorna 
 
Hur hade projekt Expansion 20º sett ut utan Nuteks medverkan och stöd? 
 
Svar: vi hade inte kommit alls lika långt. Stödet gav oss möjlighet att kunna ta in en 
konsult som hjälp oss arbeta fram arbetsmetoden och att genomföra idésmedjorna.  
 
Hur ser framtiden ut för Expansion 20º och hur avgörande är Nuteks medverkan?   
 
Svar: Projektet har goda framtidsutsikter. Som ett av 5 identifierade tillväxtområden i 
Värmland har vi ett regionalt stöd för att driva 20º. Det är viktigt att vi även i fortsättning 
får både stöd och erkännande av olika statliga myndigheter även framgent. 
 
Vilken framtid ser du för vad som kommit fram genom Expansion 20º och vad tror 
du att det kommer att betyda för regionen och de som med verkat i projektet? 
 
Svar: Det har varit en ordentlig knuff framåt. Vi måste hitta formerna för vad 20º är och i 
vilken form vi vill driva detta i framtiden. Företagens engagemang kommer att spela en 
stor roll och vi måste kanske avgränsa projektet. Vi har många företag som idag verkar 
inom detta område vi vill gärna bidra till deras tillväxt och tillkomsten av nya företag. 
Miljö och energi är en framtidsbransch! 
 

 24



 
Intervju med C-G Larsson.  
 
Är verksam vid Karlstads universitet där han är ansvarig för samverkan med 
industri. Inom Expansion 20º återfinns han i idéslussen samt styrgruppen. 
 
 
Hur anser du att arbetet har fungerat inom idéslussen och med övriga personer och 
grupper i projekt Expansion 20º? 
 
Kreativt och Initiativrikt. Det har varit en positiv injektion! 
 
Upplever du att kontakterna mellan företag, Universitet och myndigheter ökat eller 
har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 20º? 
 
Kontakterna har ökat och har en god potential för ytterligare kontakter. 
 
Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något du märkt av, upplevt som problem 
eller som på annat sätt påverkat arbetet? 
 
Nej 
 
Hur bedömer du möjligheterna att skapa någon form av samverkan bland energi- 
och miljöteknikinriktade företag inom regionen? 
 
Jag bedömer den som god 
 
Hur tror du projekt Expansion 20º kan ha påverkat förutsättningarna för en sådan 
samverkan? 
 
Expansion 20º har varit en avgörande förutsättning för detta. 
 
Vilka speciella idéer eller produkter är det ni har jobbat med och vad tror du om 
framtiden för dem? 
 
Har jag svårt att bedöma 
 
Vad anser du att Idéslussen tillfört Expansion 20º och framtagandet av produkter, 
affärsidéer etc?  
 
Vet ej 
 
Har du själv erfarenhet av Idésmedjor och vad anser du om användandet av sådana 
inom ett projekt som Expansion 20º?  
 
Nej  
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Vilken framtid ser du för vad som kommit fram genom Expansion 20º och vad tror 
du att det kommer att betyda för regionen och de som med verkat i projektet? 
 
Har svårt att bedöma produkter 
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Intervju med Jens Beiron. 
 
Är universitetsadjunkt inom Energi och Miljöteknik vid Karlstads Universitet och 
verksam inom projektgruppen i Expansion 20º .   
 
Vad har du för tidigare erfarenhet av idésmedjor? 
 
Har använt arbetsformen tidigare. 
 
Idésmedjorna  
 
Hur tycker du att arbetet i idésmedjan fungerade? 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra 
Idésmedja 3 
 
Bra 
 
Var det någonting som borde ha gjorts annorlunda? 
Idésmedja 1 
 
Nej 
 
Idésmedja 2 
 
Nej 
 
Idésmedja 3 
 
Nej 
 
Vad anser du om resultatet av idésmedjan? 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra 
 
Idésmedja 3 
 
Bra 
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Tror du att idésmedjan med stor sannolikhet bidragit till nya 
idéer/produkter/besparingar av ekonomiskt värde för deltagarna? 
Idésmedja 1 
 
Ja 
Idésmedja 2 
 
Ja 
 
Idésmedja 3 
 
Kanske 
 
Hur anser du sammansättningen av personer som deltog i idésmedjan var?  
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra 
 
Idésmedja 3 
 
Bra 
 
Kom det under idésmedjan upp goda idéer och synpunkter som inte direkt hade 
något med det ursprungliga huvudsyftet att göra? Om ja, hur togs dessa till vara? 
Idésmedja 1 
 
Ja, dokumenterades och redovisades 
 
Idésmedja 2 
 
Ja, dokumenterades och redovisades 
 
Idésmedja 3 
 
Ja, dokumenterades och redovisades (redovisning inte klar än) 
 
Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något du märkt av, upplevt som problem 
eller som på annat sätt påverkat arbetet? 
 
Syftet med projektet är att sprida 20° till många! 
 
 
 
Anser du att kunskapen om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv förbättrats 
bland deltagarna genom projekt Expansion 20º? 
 
Ja 
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Har projektet lett till ökade kunskaper om det pågående tillväxtarbetet inom 
området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
Ja 
 
Tror du att den information och nya kunskap som deltagarna i projektet fått ta del 
av senare spridits av dem till andra företag, organisationer etc. finns det några 
exempel? 
 
Ja, projektet kännetecknas just av att så många olika personer har pratat med så många 
andra! 
 
Upplever du att kontakterna mellan företag, Universitet och myndigheter ökat eller 
har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 20º, 
finns det exempel? 
 
Ja 
 
Hur bedömer du möjligheterna att vidareutveckla samverkan bland energi- och 
miljöteknikinriktade företag inom regionen ytterligare? 
 
Goda 
 
Hur har projekt Expansion 20º påverkat förutsättningarna för en sådan 
samverkan? 
 
Initierat kontakter 
 
Hur anser du att återkopplingen från ansvariga för projektet till de delaktiga 
företagen, varit efter genomförda idésmedjor? 
 
God 
 
Vilken roll har referensmodellerna spelat och vilken betydelse har de fått? 
 
De har haft betydelse vid planeringen av nästa projekt inom 20° 
 
Vad anser du att trianguleringsarbetet tillfört Expansion 20º?  
  
Klarsyn 
 
Vad anser du att Idéslussen tillfört Expansion 20º?  
  
Nya affärsmöjligheter 
 
Är du själv nöjd med vad som uppnåtts hittills med Expansion 20º och kommer ni 
att uppfylla uppsatta målsättningar? 
 
Jag är nöjd 
 
Har det som du ser det funnits en röd tråd genom Expansion 20º eller har mål, fokus 
och metod förändrats under arbetets gång, vad har det i sådana fall haft för 
betydelse? 
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Det finns en röd tråd 
 
Vilken framtid ser du för vad som kommit fram genom Expansion 20º och vad tror 
du att det kommer att betyda för regionen och de som med verkat i projektet? 
 
Det finns goda förutsättningar för involverade aktörer att dra nytta av erfarenheterna av 
exp 20°, se t ex projektansökan ”ProMarket 20°”, uppstarten av ”Forum för energieffektiv 
fastighetsdrift” samt de tankar som presenteras i ”roadmap direktelvärmekonvertering” 
(vilka bygger på trianguleringsanalysen). 
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Intervju med Stefan Frodesson. 
 
Verksam som universitetsadjunkt inom Energi och Miljöteknik vid Karlstads 
Universitet.   
 
Vad har du för tidigare erfarenhet av idésmedjor? 
 
Inga 
 
Har använt arbetsformen tidigare. 
 
Nej 
 
Idésmedjorna  
 
Hur tycker du att arbetet i idésmedjan fungerade? 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra 
 
Idésmedja 3 
 
Bra 
 
Var det någonting som borde ha gjorts annorlunda? 
Idésmedja 1 
 
Nej 
 
Idésmedja 2 
 
Nej 
 
Idésmedja 3 
 
Nej 
 
Vad anser du om resultatet av idésmedjan? 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
OK 
 
Idésmedja 3 
 
OK 
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Tror du att idésmedjan med stor sannolikhet bidragit till nya 
idéer/produkter/besparingar av ekonomiskt värde för deltagarna? 
Idésmedja 1 
 
Vet ej 
 
Idésmedja 2 
 
Ja 
 
Idésmedja 3 
 
Tror det 
 
Hur anser du sammansättningen av personer som deltog i idésmedjan var?  
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra 
 
Idésmedja 3 
 
Bra 
 
Kom det under idésmedjan upp goda idéer och synpunkter som inte direkt hade 
något med det ursprungliga huvudsyftet att göra? Om ja, hur togs dessa till vara? 
Idésmedja 1 
 
Ja, efter diskussion dokumenterades dessa 
 
Idésmedja 2 
 
Ja, efter diskussion dokumenterades dessa 
 
Idésmedja 3 
 
Ja, efter diskussion dokumenterades dessa 
 
Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något du märkt av, upplevt som problem 
eller som på annat sätt påverkat arbetet? 
 
Mångfalden är själva tanken med projektet och har inte varit några problem 
 
Anser du att kunskapen om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv förbättrats 
bland deltagarna genom projekt Expansion 20º? 
 
Vet inte 
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Har projektet lett till ökade kunskaper om det pågående tillväxtarbetet inom 
området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
Ja 
 
Tror du att den information och nya kunskap som deltagarna i projektet fått ta del 
av senare spridits av dem till andra företag, organisationer etc. finns det några 
exempel? 
 
Jag vet inga exempel men jag är övertygad om detta då det är själva iden med hela 
projektet. 
 
Upplever du att kontakterna mellan företag, Universitet och myndigheter ökat eller 
har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 20º, 
finns det exempel? 
 
Ja 
 
Hur bedömer du möjligheterna att vidareutveckla samverkan bland energi- och 
miljöteknikinriktade företag inom regionen ytterligare? 
 
Bra  
 
Hur har projekt Expansion 20º påverkat förutsättningarna för en sådan 
samverkan? 
 
Skapat nya kontakter, påvisat vikten och möjligheterna vid samverkan 
 
Hur anser du att återkopplingen från ansvariga för projektet till de delaktiga 
företagen, varit efter genomförda idésmedjor? 
 
Bra 
 
Vilken roll har referensmodellerna spelat och vilken betydelse har de fått? 
 
Skapat en tydlig bild som förelättat överföring av information samt de spelar stor roll i det 
fortsatta arbetet 
 
Vad anser du att trianguleringsarbetet tillfört Expansion 20º?   
 
Möjligheter 
 
Vad anser du att Idéslussen tillfört Expansion 20º?  
  
Skapat möjligheter för nya marknadsaktörer 
 
Är du själv nöjd med vad som uppnåtts hittills med Expansion 20º och kommer ni 
att uppfylla uppsatta målsättningar? 
 
Vi är nöjda och våra egna målsättningar uppnås 
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Har det som du ser det funnits en röd tråd genom Expansion 20º eller har mål, fokus 
och metod förändrats under arbetets gång, vad har det i sådana fall haft för 
betydelse? 
 
En röd tråd finns 
 
Vilken framtid ser du för vad som kommit fram genom Expansion 20º och vad tror 
du att det kommer att betyda för regionen och de som med verkat i projektet? 
 
Jag tror att expansion 20° har startat en boll som kommer att rulla långt. Flera nya 
kontakter har skapats varav flera personer ser stora möjligheter genom samarbete. 
Fortsätter bara den här bollen att rulla kommer regionen och inblandade företag att kunna 
skapa nya affärsmöjligheter.  
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Intervju med Christian Söderblom.  
 
Verksam i Karlstads kommun och med i projektledningen i Expansion 20º. 
 
 
Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något du märkt av, upplevt som problem 
eller som på annat sätt påverkat arbetet? 
 
Projektet hade redan från start god uppbackning och god förankring från alla inblandade. 
Region Värmland och Karlstads kommun visade och visar tydligt, genom insatser i 
arbetstid och delfinansiering, att detta är ett område och ett projekt värt att satsa på. De 
olika aktörerna har olika vinklar att se på projektet. Region Värmland och Karlstads 
kommun vill främst främja affärsutveckling och ser miljöperspektivet som en positiv 
sidoeffekt. Karlstads Universitet och Energikontor Värmland ser projektet mer ur ett 
miljöperspektiv med affärsutveckling som en mycket positiv sidoeffekt. I kombination 
med det privata näringslivet som i sin vardag behandlar frågorna ger detta en mycket 
lyckat mix för miljödriven näringslivsutveckling. Tidigt i planeringsfasen styrde vi 
projektet mot det privata näringslivet (företagen) och hur vi skulle kunna engagera dessa 
initialt. Företagen är nyckeln till projektet. Utan dessa får vi inte den 
verklighetsförankring och inte den spridning av innehållet som behövs för ett lyckat 
projekt.  
 
Anser du att kunskapen om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv förbättrats 
bland deltagarna genom projekt Expansion 20º?  
 
Vet ej. 
 
Har projektet lett till ökade kunskaper om det pågående tillväxtarbetet inom 
området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
– Utan tvekan, de organisationer som tidigare varit minst sagt svala i frågan har vaknat 
och har nu en tydligare bild av vad vi vill åstadkomma med tillväxtarbetet. Det som 
tidigare var ett något oklart övergripande tillväxtarbete har nu förtydligats för samtliga 
aktörer och de kan se sin roll i arbetet och i projektet. 
 
Tror du att den information och nya kunskap som deltagarna i projektet fått ta del 
av senare spridits av dem till andra företag, organisationer etc. finns det några 
exempel? 
 
Svårt att svara på, vi vet med säkerhet att våra kontakter med Stifab Farex AB gett 
svallvågor över till Thermia Värme AB. Företagen ligger både geografisk och 
verksamhetsmässigt nära varandra. Idésmedjorna har väckt uppmärksamhet och flera 
personer har hört av sig och vill ha mer information om dessa och även delta i 
Idésmedjorna. Tillväxtarbetet 20° har också fått en knuff genom ”Expansion 20°”, precis 
som syftet med projektet egentligen var.  
 

 35



Upplever du att kontakterna mellan företag, Universitet och myndigheter ökat eller 
har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 20º, 
finns det exempel? 
 
En Idésmedja är en mycket bra metod att på ett konkret sätt skapa en mötesplats mellan 
aktörer. Generellt söker inte dessa aktörer upp varandra om det inte finns en mycket god 
anledning. Expansion 20° har skapat forum där de kan mötas för att kompromisslöst 
diskutera gemensamma problem. Ett exempel kan vara Bionom pannan, en 
Karlstadsutvecklad pelletspanna som kom upp under den första Idésmedjan om 
elkonvertering. Kontakter har knutits mellan bland annat utvecklingsföretaget, 
universitetet, Inova och arbetsförmedlingen genom affärsutveckling runt pelletspannan.  
 
Hur bedömer du möjligheterna att vidareutveckla samverkan bland energi- och 
miljöteknikinriktade företag inom regionen ytterligare? 
 
Det finns stora möjligheter att från vår sida initialt skapa arenor för företagen att träffas 
på, bland annat genom frukostmöten med intressanta talare eller genom fler Idésmedjor. 
Företagen behöver först och främst en gemensam plattform att enas runt. Sedan kan 
plattformen växa och vidareutvecklas genom att introducera ”what’s in it for me” 
aspekten på samverkan. Nya projekt under 20° paraplyet kommer att hålla bollen i 
rullning vilket är mycket viktigt nu när vi fått en bra start. 
 
Hur har projekt Expansion 20º påverkat förutsättningarna för en sådan 
samverkan? 
 
Expansion 20° har konkretiserat vårt samverkansarbete 20° till begrepp och aktiviteter det 
går att ta på. För att företagen ska se nyttan med tillväxtarbetet så bör det i ett tidigt skede 
finnas någonting att relatera till. Expansion 20° aktiviteter har på ett naturligt sätt 
involverat företagen att tillsammans med tredje part utveckla affärsmöjligheterna i 
regionen. 
 
Hur anser du att återkopplingen från ansvariga för projektet till de delaktiga 
företagen, varit efter genomförda idésmedjor? 
 
Det generella resultatet och dokumentationen kunde ha sammanställts och skickats ut till 
deltagarna snabbare. En viss återkoppling och direkta reflektioner framkom under 
middagen efter genomförda smedjor. Den djupare återkopplingen och de personliga 
kontakterna tar mycket lång tid eller kräver stora resurser vilket inte rymdes inom 
projektet utan kommer att ske löpande i framtiden. 
 
Vad anser du att trianguleringsarbetet tillfört Expansion 20º? 
 
Trianguleringsanalysen ger oss en tydligare bild av de problemområden som finns när det 
avser att få ut en produkt eller tjänst på marknaden och på vilket sätt olika aktörer kan 
bidra till att lösa upp dessa problem.  
 
Vad anser du att Idéslussen tillfört Expansion 20º?   
 
– Problemet med vanliga konferenser och workshops är att resultatet och de goda idéerna 
kan försvinna eller blir kvar på blädderblocket. För att säkerställa att så inte blev fallet i 
vårt projekt så skapade vi en kanal och ett kontaktnät mot lämpliga mottagare av idéerna. 
Idéslussen har varit en mycket god kanal mot universitetet och Inova, men också en given 
väg att kontakta och involvera nya företag i projektet. 
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Har det som du ser det funnits en röd tråd genom Expansion 20º eller har mål, fokus 
och metod förändrats under arbetets gång, vad har det i sådana fall haft för 
betydelse? 
 
Expansion 20° har varit ett komplext projekt med många kontaktytor under kort tid. Det 
svåraste i projektet har varit att avgränsa oss till det vi angett i ansökan. Vi fick och får 
ständigt nya influenser och bollar om vad som ska ingå i tillväxtarbetet 20° och i 
projektet. Jag tycker att vi lyckats bra med att avgränsa oss men samtidigt samla upp nya 
idéer till framtida projekt. Expansion 20° har enligt mig haft en klar röd tråd precis som 
planerat. Möjligtvis blev projektet baktungt och det krävdes stora resurser i slutet för att 
nå ett korrekt avslut.  
 
Är du själv nöjd med vad som uppnåtts hittills med Expansion 20º och kommer ni 
att uppfylla uppsatta målsättningar? 
 
Det övergripande målet att sprida vår satsning på affärsutveckling inom klimatbranschen 
tycker jag att vi uppnått. Hittills har projektet flutit på bra och vi har orsakat mycket 
väsen runt tillväxtarbetet, väsen som vi nu hoppas ska ge fler ringar på vattenytan. Många 
organisationer har varit engagerade i projektet och de flesta anser att resultatet varit gott 
det ger det en bred förankring för en vidare satsning, något vi inte kommer att missa.  
 
Ett av målen i ansökan avser att: ”Utreda möjligheten för samt förbereda minst två 
demoprojekt för klimateffektiva lösningar inom bygg- och fastighetsbranschen.” Ett 
uppdrag som under projektets gång ändrade karaktär mot att skapa två referensmodeller 
för elkonvertering. Detta är det enda i ansökan angivna mål vi resultatmässigt avvikit 
från, övriga mål har uppfyllts. Nu gäller det att knyta ihop säcken och presentera vårt 
resultat på ett enkelt och förståeligt sätt.  
 
Hur hade projekt Expansion 20º sett ut utan Nuteks medverkan och stöd? 
 
– Jag ser inga som helst möjligheter till att projektet hade kunnat drivas utan NUTEKS 
stöd. De tunga insatserna av våra konsulter Patrik Bångerius och Hans Nilsson hade inte 
kunnat finansieras utan medel från NUTEK. Utan dessa konsultinsatser hade vi inte 
lyckats genomföra aktiviteterna över huvud taget, än mindre på sex månader. 
  
Hur ser framtiden ut för Expansion 20º och hur avgörande är Nuteks medverkan?  
 
– Projekt Expansion 20° avslutas under sommaren och i och med det upphör även 
NUTEKS inblandning. 
 
Vilken framtid ser du för vad som kommit fram genom Expansion 20º och vad tror 
du att det kommer att betyda för regionen och de som medverkat i projektet? 
 
Expansion 20° har varit det viktigaste och största steget som tagits inom tillväxtarbetet 
20°. 20° syftar till affärsutveckling inom klimatbranschen. Expansion 20° har återigen satt 
Värmland på kartan som en region som på mycket kort tid och med begränsade resurser 
kan få till konkret och aktiv samverkan som sträcker över många olika instanser. Vi har 
nu ett antal aktiviteter och goda slutresultat att presentera som exempel på vad vi menar 
med affärsutveckling och hur vi gärna skulle se framtiden. Kunskaperna från Expansion 
20° kommer att vidareutvecklas i projektet ProMarket 20°, ett EU mål 2 finansierat 
projekt som har många likheter med Expansion 20°. ProMarket löper från augusti år 2004 
till slutet år 2006. 
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Intervju med Patrik Bångerius, AvonTen Diligence.  
 
Ansvarig för bl.a. Idésmedjorna.  
 
 
1Vad har du för tidigare erfarenhet av idésmedjor? 
 
Har tidigare varit delaktig i liknande idésmedjor. Idésmedjorna i projekt Expansion 20 
grader har dock utvecklats mer under projektets gång än andra idésmedjor. 
 
Idésmedjorna 
 
2 Hur tycker du att arbetet i idésmedjan fungerade? 
 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra 
 
Idésmedja 3 
 
Mindre bra eftersom Idésmedjan om komfortkyla är ett relativt nytt område. 
 
3 Var det någonting som borde ha gjorts annorlunda? 
 
Idésmedja 1 
 
Nej 
 
Idésmedja 2 
 
Troligen inte 
 
Idésmedja 3 
 
Som tidigare nämnts så är komfortkyla ett relativt nytt diskussionsområde vilket gjorde 
att det under idésmedjan kanske borde ha varit en snävare avgränsning än det nu var. 
Vidare borde det förberedande arbetet kanske ha varit bättre vilket då kanske även 
resulterat i att sammansättningen av deltagare varit lite annorlunda.   
 
4 Vad anser du om resultatet av idésmedjan? 
 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Bra och då speciellt med att ett Forum bildades som har med ämnet att göra.  
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Idésmedja 3 
 
Mindre bra men det kan eventuellt visa sig bli bättre i ett senare skede och i andra projekt.  
 

5 Tror du att idésmedjan med stor sannolikhet bidragit till nya 
idéer/produkter/besparingar av ekonomiskt värde för deltagarna? 
 
Idésmedja 1 
 
Till viss del har det blivit besparingar. Några av deltagarna i idésmedjan kunde direkt 
efter idésmedjan ändra beslut och planer så att ett ekonomiskt och klimateffektivare 
lösningar kunde fås.  
 
Idésmedja 2 
 
Definitivt. Förslag till t e x villaägare om hur de bättre kan spara in på 
energikonsumtionen.  
 
Idésmedja 3 
 
Inte på kort sikt men säkert på längre sikt, ett till två år. 
 
6 Hur anser du sammansättningen av personer som deltog i idésmedjan var?  
 
Idésmedja 1 
 
Bra 
 
Idésmedja 2 
 
Mycket bra 
 
Idésmedja 3 
 
Kunde varit bättre, en arkitekt saknades t e x.  
 
7 Kom det under idésmedjan upp goda idéer och synpunkter som inte direkt hade 
något med det ursprungliga huvudsyftet att göra? Om ja, hur togs dessa till vara? 
 
Idésmedja 1 
 
Idésmedja 2 
 
Idésmedja 3 
 
8 Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något du upplevt som problem eller som på 
annat sätt påverkat arbetet? 
 
Olika personer har olika krav och förväntningar vilket ibland kan vara lite svårt att 
hantera. Sedan finns det intressenter som vill sitt eget, eller företagets, myndighetens etc. 
bästa, och det kan även det ibland vara lite problematiskt. I det här projektet har dock 
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mångfalden av aktörer varit bra då olika infallsvinklar kunnat belysas vilket enbart gagnat 
projektet. Det som varit mest positivt under projektets gång är den positiva utvecklingen 
av samverkan mellan Karlstad Universitet – Offentliga aktörer och företag involverade i 
projektet.  
 
9 Anser du att kunskapen om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv förbättrats 
bland deltagarna genom projekt Expansion 20º? 
 
 
 
10 Har projektet lett till ökade kunskaper om det pågående tillväxtarbetet inom 
området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
 
11 Tror du att den information och nya kunskap som deltagarna i projektet fått ta 
del av senare spridits av dem till andra företag, organisationer etc. finns det några 
exempel? 
 
12 Upplever du att kontakterna mellan företag, Universitet och myndigheter ökat 
eller har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 
20º, finns det exempel? 
 
Ja det har det gjort. Exempelvis har företagen fått mer kännedom om Energikontoret. 
Vissa företag visste inte ens att det fanns ett sådant.  
 
13 Hur bedömer du möjligheterna att vidareutveckla samverkan bland energi- och 
miljöteknikinriktade företag inom regionen ytterligare? 
 
Det finns mycket goda möjligheter. T e x är det klart med ett nytt projekt, Promarket 20 
grader.  
 
14 Hur anser du att återkopplingen från ansvariga för projektet till de delaktiga 
företagen, varit efter genomförda idésmedjor? 
 
Det har fungerat mindre bra. Det skulle t e x behövas personliga uppföljningsbesök.  
 
 
15 Vilken roll har referensmodellerna spelat och vilken betydelse har de fått? 
 
Referensmodellen har varit till stor betydelse. Vid alla nya kontakter har 
referensmodellen använts.  
 
16 Vad anser du att trianguleringsarbetet tillfört Expansion 20º?   
 
Trianguleringsmetoden har varit till stor hjälp för att öka kunskapen och förstå hur 
sambanden mellan t e x universitet – offentliga aktörer och avslutningsvis marknaden 
fungerar.  
 
17 Vad anser du att Idéslussen tillfört Expansion 20º?   
 
Värdet av teknikupphandlingar som t e x bullerlabb, bionompannan samt vindkraftverk 
light har Idéslussen tillfört projektet.  
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18 Har det som du ser det funnits en röd tråd genom Expansion 20º eller har mål, 
fokus och metod förändrats under arbetets gång, vad har det i sådana fall haft för 
betydelse? 
 
 
 
19 Är du själv nöjd med vad som uppnåtts hittills med Expansion 20º och kommer 
ni att uppfylla uppsatta målsättningar? 
 
 
 
20 Vilken framtid ser du för vad som kommit fram genom Expansion 20º och vad 
tror du att det kommer att betyda för regionen och de som med verkat i projektet? 
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Resultatredovisning och slutsatser 
 
Regionala kringeffekter. 
 
De regionala kringeffekter som kan tydas utifrån enkätundersökningen samt svaren från 
respondenterna är positiva. Ingrid Ivars från Karlstad kommun säger att det skapats en 
mötesplats för branscher inom 20º där fokus ligger på tillväxt. Denna samverkan har stora 
möjligheter till att vidareutvecklas enligt henne. Christian Söderblom menar också att det 
finns stora möjligheter för företag inom branschen att samverka i regionen. Med 
Expansion 20º kan gemensamma plattformar/arenor bildas för företag i branschen att enas 
runt.  Vidare säger Christian att Expansion 20º på ett naturligt sätt verkat för intresserade 
företag att tillsammans med en tredje part utveckla affärsmöjligheterna i regionen. 
Enkätsvaren tyder på att deltagarna även ser möjligheter med att skapa regionala 
kringeffekter. Fyra personer svarade att idésmedjan kan ha givit företaget besparingar av 
ekonomiskt värde. Två deltagare från idésmedja 2 svarade att idésmedjan kan ha bidragit 
med besparingar vilket får ses som bra då enbart en person i samma idésmedja svarade 
nekande på frågan. 
 
Slutsatser: 

• De regionala kringeffekterna för regionen är positiva.  
• Genom Expansion 20º har det skapats en gemensam mötesplats för branschen där 

fokus ligger på tillväxt. 
• Expansion 20º kan ha bidragit till att anlägga en plattform vilket har 

förutsättningar till att kunna vidareutvecklas till ett nätverk eller klusterliknande 
inom det berörda området.  

• Idésmedjorna har sannolikt givit flera deltagande företag besparingar av 
ekonomiskt värde.  

 
Kunskaper om tillväxt- och miljöarbetet i regionen. 
 
Christian Söderblom menar att kunskaperna om det pågående tillväxtarbetet i regionen 
utan tvekan har blivit bättre. Tidigare har det varit ett svalt intresse bland aktörerna men 
det har nu börjat ändra på sig. Expansion 20º verkar ha givit deltagarna en tydligare bild 
på hur det övergripande tillväxtarbetet i regionen ser ut. I enkätundersökningen svarar en 
övervägande del av deltagarna att de fått ökade kunskaper om det pågående tillväxtarbetet 
i regionen. En av deltagarna sade dock att han redan var väl insatt i hur det ser ut i 
regionen sedan tidigare.  
 
Slutsatser: 

• De regionala kunskaperna om det pågående tillväxtarbetet i regionen har blivit 
bättre både bland deltagare i idésmedjan samt inblandade aktörer i projektet. 

• Expansion 20º har bidragit med att klargöra hur tillväxtarbetet i regionen ser ut. 
 
Sammansättning av deltagare vid idésmedjorna. 
 
Med stöd av enkätresultaten kan det sägas att flertalet av deltagarna var nöjda med hur 
sammansättningen av personer i de respektive idésmedjorna var. Det fanns dock 
kommentarer från deltagare i idésmedja 3 om komfortkyla som ansåg att fler deltagare 
skulle ha varit med och därmed skapat en bredare bas för diskussion. Även Patrik 
Bångerius ansåg sammansättningen av deltagare i de två första idésmedjorna som god. I 
den tredje idésmedjan borde det enligt Patrik ha funnits en arkitekt närvarade som då 
skulle ha bidragit till en bredare grund för diskussion. Idésmedjan om komfortkyla är ett 
nytt område för de flesta enligt Patrik och kan därför skapa vissa problem med t e x 
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sammansättning av deltagare. Jens Beiron och Stefan Frodesson från Karlstad Universitet 
ansåg att sammansättningen av deltagare var god.  
 
Slutsatser: 

• De flesta deltagarna i de två första idésmedjorna var nöjda med 
sammansättningen av deltagare. 

• Eftersom idésmedjan om komfortkyla är ett nytt diskussionsområde fanns det 
vissa brister i sammansättningen av deltagare. 

• Det skulle eventuellt ha funnits en bredare sammansättning av deltagare i 
idésmedjan om ”komfortkyla”. 

 
Hur uppfattas smedjan som metod/arbetssätt bland deltagare? 
 
Metoden och arbetssättet som använts under de respektive idésmedjorna uppfattades av 
deltagarna som bra. Överlag var deltagarna i enkätundersökningen nöjda med hur 
information och inbjudan till idésmedjan gått till. Enkätredovisningen visar också att en 
övervägande del av deltagarna tidigare inte medverkat i någon idésmedja. Enkätresultaten 
redogör också för att det flesta deltagarna i respektive idésmedja var nöjda med hur 
arbetet i idésmedjan fungerade. Vissa av deltagarna under idésmedja 2 ansåg emellertid 
att konkreta förslag saknades, det var mest diskussion och information under idésmedjan. 
En av deltagarna ansåg att resultatet av idésmedjan var lite svår att bedöma eftersom 
målen med övningen inte var helt tydlig.  
 
Patrik Bångerius tyckte att arbetet i den första idésmedjan fungerade bra medan det i den 
andra idésmedjan var mer osäkert. Enligt enkätundersökningen var även vissa av 
deltagarna under den andra idésmedjan osäkra på hur upplägget till idésmedjan såg ut. I 
den tredje idésmedjan tyckte en deltagare att det mest var diskussion och information, inte 
så mycket konkreta förslag. Som tidigare nämnts beror det på att området ”komfortkyla” 
är ett nytt diskussionsområde. Genom att använda en snävare avgränsning samt ett bättre 
förberedande arbete så kanske den tredje idésmedjan fungerat bättre. Jens Beiron och 
Stefan Frodesson var både nöjda med hur arbetet och metoden under de tre idésmedjorna 
fungerade.  
 
Vilket tidigare nämnts verkar de flesta vara nöjda med hur upplägget och arbetsmetoden 
var på respektive idésmedja. Det finns dock en viss kritik mot hur uppföljningen fungerat 
från de ansvariga av projektet till deltagarna i de respektive idésmedjorna. Deltagare 
ansåg att t.ex. en ”återträff” eller ” ett nästa steg i processen”, hade varit nyttigt. Då hade 
deltagarna hunnit fundera mer på alla idéer som kommit fram. Christian Söderblom från 
Karlstad kommun ansåg inte heller att återkopplingen till deltagarna varit 
tillfredställande. Christian säger att det fanns en viss återkoppling i den gemensamma 
middagen som ägde rum på kvällen efter idésmedjan men att den inte var nog. En 
fördjupade uppföljningen är en process som tar lång tid och kräver större resurser än det 
som tillförts projektet och tyvärr fanns inte de resurserna avslutar Christian. Patrik 
Bångerius är inne på samma spår och anser att personliga uppföljningsbesök behövs.  
 
Slutsatser: 

• Information, metod och arbetssätt innan samt under idésmedjan uppfattades av 
deltagarna som tillfredställande. 

• Flertalet deltagarna i de respektive idésmedjorna har inte tidigare jobbat i något 
liknande som idésmedjor. 

• Vissa av deltagarna, under idésmedja 2 ansåg att det saknades konkreta mål och 
resultat. 
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• I den tredje idésmedjan saknade en deltagare konkreta resultat. De ansåg att det 
mer var diskussion och information om komfortkyla. 

• En snävare frågeställning skulle eventuellt ha förbättrat slutresultatet av 
idésmedjan om komfortkyla.  

• Kritik har framförts av både deltagarna samt ansvariga för projektet mot hur 
uppföljningen har fungerat på de respektive idésmedjorna. 

• En eventuell fördjupad uppföljning skulle under Expansion 20º kräva stora 
resurser vilket inte anses ha funnits under projekttiden.  

 
Trianguleringens effekter på arbetet i Expansion 20º. 
 
Trianguleringen som analysverktyg har av allt att döma fungerat tillfredställande för de 
respondenter som använt trianguleringen som analysverktyg. Patrik Bångerius säger att 
trianguleringen varit till stor hjälp. Genom trianguleringen har t.ex. kunskaperna ökat om 
hur sambanden mellan universitetet, offentliga aktörer och marknaden fungerar. Även 
Christian Söderblom tycker att trianguleringen fungerat bra som analysverktyg. Christian 
anser att trianguleringen gett de aktiva en tydligare bild på olika problemområden. 
Problemområden i det här fallet kan syfta på vilka hinder en produkt eller tjänst möter 
och hur då dessa problem löses av olika aktörer.   
 
Slutsatser: 

• Trianguleringen har fungerat bra som verktyg för de aktiva i projektet. 
• Trianguleringen har visat sig öka förståelsen för hur samband mellan olika aktörer 

fungerat. 
• Trianguleringen har även gett en tydligare bild på olika problemområden som kan 

förekomma vid t.ex. introduktion av en ny produkt på markanden. 
 
Framtid. 
 
Enligt respondenterna och övrig korrespondens som mottagits av utredarna framgår det 
att det finns en stark vilja att fortsätta med något i samma linje som Expansion 20º. Enligt 
Patrik Bångerius med flera är det redan klart med ett nytt projekt ”Promarket 20º”. Även 
inom produktutveckling anser Patrik det finnas stora möjligheter till framgång. Ingrid 
Ivars från Karlstad kommun finner att området inom miljö- och energiteknik har stor 
potential. Området har identifierats som ett av fem tillväxtområden i Värmland. Christian 
Söderblom menar att det idag finns ett antal aktiviteter och goda slutresultat att presentera 
inom 20º området. I och med att Expansion 20º avslutas kommer kunskaperna från 
projektet att vidareutvecklas och tas till vara i det framtida projektet Promarket 20º. 
Stefan Frodesson tror Expansion 20º bidragit till ett kontaktnät av personer vilka kommer 
att se stora möjligheter till samverkan och därmed skapa nya affärsmöjligheter. Även Jens 
Beiron ser positivt på framtiden och syftar på det nya projektet Promarket 20º. Även det 
faktum att ett ”Forum för energieffektiv fastighetsdrift” i framtiden kommer att starta upp 
anser Jens visa på en lovande fortsättning.  
 
Slutsatser: 

• Det finns en stark vilja bland aktörer att fortsätta på samma linje. 
• ProMarket 20º är ett nytt projekt där erfarenheterna och resultatet från Expansion 

20º kan användas som ledstjärna. 
• Området inom energi och miljöteknik har identifierats som ett av fem 

tillväxtområden i regionen. 
• Expansion 20º verkar ha bidragit med att skapa ett kontaktnät av personer som ser 

möjligheter med samverkan och därmed eventuella nya affärsområden.  
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• ”Forum för energieffektiv fastighetsdrift” kommer i framtiden att startas upp. Det 
visar att det finns vilja och intresse bland deltagare att fortsätta. 

 
Har uppsatta målsättningar uppfyllts inom Expansion 20º? 
 
I projektplanen anges fem olika projektmål för Expansion 20º. Efter genomgång av 
respondenterna anser alla att målsättningarna infriats i projektet. Christian Söderblom 
anser dock att ett av målen under projekttidens gång ändrat karaktär. Målet att 
skapa/förbereda minst två demoprojekt inom bygg- och fastighetsbranschen har istället 
resulterat i att skapa en referensmodell för elkonvertering. Referensmodellen visar t e x på 
vilka hinder och/eller möjligheter fastighetsägare har för att konvertera direktverkande el 
till något annat värmesystem.   
 
Enkätundersökningen visar att även deltagare i idésmedjorna har spridit den kunskap de 
fått genom Expansion 20º. Främst är det till personal i den egna koncernen men det har 
planerats eller förekommit informationsutbyte med andra företag. Christian Söderblom 
antyder att det förekommer utbyte av kunskap mellan företag vilket resulterat i att 
personer hört av sig och vill ha mer information om vad Expansion 20º är och om det 
fortfarande finns möjligheter att delta i idésmedjorna.   
 
Slutsatser: 

• Alla fem projektmål som angetts i projektplan har infriats.   
• Ett av målen har dock ändrat karaktär under projekttidens gång. Istället för att 

skapa två stycken demoprojekt gjordes istället en referensmodell.  
• Kunskapen deltagare fått genom idésmedjorna har eller planeras att spridas till 

andra aktörer. 
• Det har resulterat i att personer hört av sig om vad Expansion 20º är för projekt 

och om det finns möjlighet att delta i en idésmedja.  
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Bilaga 1 
 
Enkät för deltagare i idésmedjor 
 
Namn: 
Företag: 
Deltog i idésmedja: 
  
1. Hur var ditt första intryck av projekt Expansion 20º angående inbjudan, 
information etc.? 
 
Mycket bra      Bra           Dåligt      Mycket dåligt  
 
Kommentar: 
 
2. Har du tidigare arbetat i idésmedja eller liknande? 
 
Ja               Nej   
 
3a/Hur tycker du att arbetet i idésmedjan fungerade? 
 
Mycket bra          Bra           Dåligt       Mycket dåligt   
 
Kommentar: 
 
B/Kan du tänka dig att delta i en liknande idésmedja igen? 
 
Ja               Nej   
 
4. Var det någonting som borde ha gjorts annorlunda? 
 
Ja               Nej   
 
Kommentar: 
 
5. Hur anser du sammansättningen av personer som deltog i idésmedjan var?  
 
Mycket bra          Bra           Dålig       Mycket dålig   
 
Kommentar: 
 
6. Flera olika myndigheter och aktörer ansvarar och är delaktiga i ledningen för 
projekt Expansion 20º. Är mångfalden något ni upplevt som problem eller som på 
annat sätt påverkat arbetet? 
 
Ja               Nej   
 
Kommentar: 
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7 a/Vad anser du om resultatet av idésmedjan? 
 
Mycket bra          Bra           Dåligt      Mycket dåligt   
 
Kommentar: 
 
8 b/Har idésmedjan med stor sannolikhet bidragit till nya 
idéer/produkter/besparingar av ekonomiskt värde för ert företag? 
 
Ja   Nej   
 
Kommentar: 
 
8 c/Kom det under idésmedjan upp goda idéer och synpunkter som inte direkt hade 
något med det ursprungliga huvudsyftet att göra? 
 
Ja   Nej   
 
Om ja, hur togs, eller anser du, att dessa idéer och synpunkter skall tas tillvara? 
 
9 a/Anser du att era kunskaper om hållbarhetsfrågor ur ett miljöperspektiv 
förbättrats genom projekt Expansion 20º? 
 
Ja   Nej   
 
Kommentar: 
 
9 b/Har projektet lett till att du fått ökade kunskaper om det pågående 
tillväxtarbetet inom området miljö- och energi som bedrivs i regionen? 
 
Ja   Nej   
 
Kommentar: 
 
10. Har ni på ert företag spridit den information och ny kunskap vidare till andra 
företag som ni fått genom projektet? 
 
Ja   Nej   
 
Kommentar: 
 
11. Upplever du att kontakterna mellan ert och någon av följande aktörer ökat eller 
har goda förutsättningar att öka genom idésmedjorna och projekt Expansion 20º? 
 
a/Företag  Ja   Nej   
 
b/Myndigheter Ja   Nej   
  
c/Universitet  Ja   Nej   
Kommentar: 
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12 a/Hur bedömer du möjligheterna att skapa någon form av samverkan bland 
energi- och miljöteknikinriktade företag inom regionen? 
 
Mycket bra          Bra           Dåliga        Mycket dåliga   Vet ej   
       
Kommentar: 
 
12 b/Har projekt Expansion 20º förbättrat förutsättningarna för en sådan 
samverkan?  
 
Ja   Nej     Vet ej   
 
Kommentar: 
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Bilaga 2 
 
Hej Kristofer! 
 
Tack för ditt mail. Jag vill börja med att påpeka att det är mycket 
intressant och positivt att på detta sätt utvärdera projektet. Vi har 
nu diskuterat detta och har några tankar och funderingar som 
förhoppningsvis kan vara till nytta för genomförandet av 
utvärderingen. 
 
1. Det är naturligtvis intressant att få mer klarhet i om den metodik 
som används är ett fruktbart sätt att nå de mål och resultat som 
pekas ut i den nationella strategin för miljödriven 
näringslivsutveckling. Ni var ju inne på denna fråga redan. 
Framförallt tänker jag då på om projektet leder till (och i så fall 
hur) stärkt samverkan företag emellan samt mellan företag och 
offentliga aktörer. Men också i vilken mån nya affärsidéer inom 
hållbarhetsområdet identifieras och kommersialiseras etc.  
 
2. En viktig fråga är också på vilket sätt resultatet av idésmedjorna 
tas tillvara på bästa sätt. Det är ju viktigt att de goda idéer som 
man identifierar verkligen leder till nya produkter/tjänster, 
demoanläggningar, energibesparingar och andra reella förbättringar, 
förändringar, etc. Vad bör man göra för att denna del ska lyckas? 
Vilka problem finns? Helt enkelt att identifiera nyckelfaktorer för 
att idéer verkligen ska vidareutvecklas och tas tillvara.  
 
3. Att utvärdera metodiken som sådan är intressant. Kan t.ex. handla 
om att identifiera framgångsfaktorer, problem och 
förbättringsmöjligheter med arbetssättet. Aspekter som tid, upplägg, 
och sammansättning av gruppen i idésmedjorna. Vilka kompetenser är 
nödvändiga för att en idésmedja ska ge önskvärt resultat? Har man 
saknat någon särskild kompetens för att nå önskvärt resultat?  
 
4. Har projektet lett till att fler företag och allmänhet fått mer 
kunskap om pågående arbete inom miljö- och energiområdet i regionen?  
 
5. Vet de deltagande företagen mer om omvärldsfaktorer kopplade till 
hållbarhetsfrågor efter projektet än innan? Tänker då på potentiella 
affärsmöjligheter som man inte sett tidigare men även på hotbilder 
som man på något sätt bör hantera.  
 
6. Har projektet lett till ökat fokus/intresse för miljö- och 
energifrågor i regionens arbete inom det regionala 
tillväxtprogrammet. I så fall på vilket sätt? 
 
Detta vara några tankar och funderingar. Hör gärna av er om ni tycker 
att något var oklart eller vill ha kommentarer/synpunkter senare. Det 
var ju ganska övergripande tankar nu. Det ska bli mycket intressant 
att följa utvärderingen och få ta del av resultatet av denna när det 
blir dags för det. 
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